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– To najlepszy sposób na rz?dzenie w terenie – zarówno w ma?ych spo?eczno?ciach: gminnych,
miejskich, miejsko-gminnych, jak i w du?ych aglomeracjach czy województwach – mówi o
samorz?dzie terytorialnym w 30. rocznic? jego powstania Przewodnicz?cy Rady Miasta M?awa
Lech Prejs. Rozmawiamy z nim m.in. o pierwszych wolnych wyborach i wyzwaniach stoj?cych
dzi? przed samorz?dami.
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MAGDALENA GRZYWACZ: Rok 2020 zosta? w Polsce og?oszony Rokiem Samorz?du
Terytorialnego. Dok?adnie 8 marca 1990 roku – 30 lat temu – zosta?a uchwalona ustawa o
samorz?dzie terytorialnym. Jak Pan wspomina pierwsze w pe?ni wolne wybory powszechne w
naszym kraju?

LECH PREJS: By?o to do?? dawno, min??o 30 lat. Nie by?em wtedy samorz?dowcem i nie by?em
dzia?aczem samorz?dowym, dzia?a?em w stowarzyszeniach. By?y to pierwsze wolne wybory do
samorz?du. We wcze?niejszych frekwencja zawsze osi?ga?a poziom 99% i wszyscy g?osowali na
jednego kandydata. W 1979 mia?em ciekawy przypadek, studiowa?em wówczas i postanowili?my – my
wszyscy studenci z akademika – pój?? na te wybory razem. Bardzo to zaniepokoi?o s?u?by porz?dkowe.
Zostali?my zatrzymani i wylegitymowani. W punkcie wyborczym wszyscy wchodzili?my za kotar?, aby
zakre?li? kandydata – by?o to wtedy nie do przyj?cia. Jak kto? wchodzi? za kotar? – stawa? si?
podejrzanym.

A te wybory z 1990 czym si? ró?ni?y?

By?y wolne i czu?em, ?e mog? w ko?cu dokona? wyboru, mog?em za kotar? wej?? albo i niekoniecznie
wchodzi?. Nie wstydzi?em si?, na kogo g?osuj?, wi?c nie musia?em si? specjalnie chowa?. Pami?tam,
?e by?o to ?wi?to radosne. Mój g?os liczy? si? – chocia? do dzi? wiele ludzi uwa?a, ?e jeden g?os nic
nie znaczy. Dla mnie jest cenny. Od tamtej pory chodz? na wszystkie wybory i uwa?am, ?e nasze g?osy
maj? znaczenie.

Czym dla Pana jest samorz?d?

Samorz?d to struktura, która dobrze, ?e powsta?a. To najlepszy sposób na rz?dzenie w terenie –
zarówno w ma?ych spo?eczno?ciach: gminnych, miejskich, miejsko-gminnych, jak i w du?ych
aglomeracjach czy województwach. Obecnie zabiera si? samorz?dom troch? wolno?? decyzji i wolno?ci
dysponowania swoim bud?etem. Próbuje si? wprowadza? ograniczenia. Ja uwa?am, ?e samorz?d si?
sprawdzi?. Ludzie w terenie naprawd? wiedz?, na co powinno przeznacza? si? i wydawa? pieni?dze
miasta czy gminy. Wybory na poziomie samorz?dów terytorialnych, to jest wybieranie konkretnych ludzi,
których znamy i mo?emy im zaufa?.

Czy 30 lat temu przed radnymi stawa?y te same wyzwania, jakie stoj? teraz?

Na pewno by?y inne, ze wzgl?du chocia?by na to, ?e 30 lat temu priorytetem by?o przej?cie w?adzy. W
terenie istnia?a ona tylko w strukturach Polskiej Zjednoczonej Partii Robotniczej i w takich niby
samodzielnych radach. Rady Narodowe istnia?y – sam by?em nawet cz?onkiem jednej z nich – ale
wybory by?y parodi?. Kandydaci wygrywali i tyle, o niczym nie decydowali. Wybory dzisiejsze zupe?nie
inaczej wygl?daj?, a te pierwsze by?y wyj?tkowe – to by?o przejmowanie w?adzy. Podejrzewam, ?e
pierwsze lata nie by?y proste, trzeba by?o nauczy? si? rz?dzi?. Rady dosta?y ogromny maj?tek w
postaci miast z wieloma przedsi?biorstwami, z infrastruktur?, któr? trzeba zarz?dza?. Podejrzewam, ?e
do?? d?ugo trwa?o uczenie si? zarz?dzania. Za nami jest a? 30 lat, albo tylko 30 lat i my?l?, ?e ca?y
czas si? tego uczymy.

Wielu mieszka?ców, wielu obywateli nie rozumie, ?e radni i burmistrz musz? my?le? o bud?ecie i
potrzebach ca?ego miasta, nie tylko o tym ?eby np. oni mieli tanio. Bud?et nie jest z gumy i nie da si? go
w niesko?czono?? rozci?ga?.

Czyli samorz?d mo?na porówna? z du?? rodzin?, na czele której stoi rada i podejmuje decyzje, na
co zostan? przeznaczone wspólne pieni?dze. Burmistrz wprowadza te decyzje w ?ycie.

Pozycja burmistrza jest mocna. Wcze?niej bywa?o ró?nie, bo zarz?d wybiera? burmistrza podobnie jak
starost?. Teraz burmistrza wybieramy w bezpo?rednich wyborach, podkre?laj?c poparcie dla jego planów



i dzia?a?. G?ównym zadaniem rady jest zatwierdzanie tego, co burmistrz zaproponuje. Nie dzieje si? to
automatycznie – prowadzimy dyskusj?, rozmawiamy, odbywamy wiele spotka?, np. ostatnio w sprawie
metody naliczania op?at za odpady. Z pe?nym szacunkiem musz? powiedzie?, ?e nasz burmistrz s?ucha
rady i radnych i bierze pod uwag? ich opinie. Wszystko jest robione dla dobra tego miasta i jego
mieszka?ców.

Ta wyj?tkowa rocznica samorz?du wypada w roku, gdy na samorz?dowców spad?y zupe?nie
nowe obowi?zki zwi?zane z przeciwdzia?aniem pandemii, pojawi?y si? problemy z gospodark?
odpadami i o?wiat?. Co – Pana zdaniem – jest obecnie najwi?ksz? bol?czk? samorz?dów?

Bud?et samorz?du jest ograniczany i obni?any ze wzgl?du na to, ?e subwencje i dotacje centralne,
wojewódzkie czy rz?dowe s? ni?sze. Rz?d ma swoj? polityk?, która nie zawsze jest to?sama z
samorz?dow?.  Otrzymali?my wiele zada?, których nie wykonywa? samorz?d – np. przeciwdzia?anie
pandemii. Musimy je finansowa?. Uzupe?nienie braków finansowych wymaga roztropno?ci zarówno
radnych, jak i burmistrza. To dla nas wyzwanie.

Bycie samorz?dowcem, radnym, przewodnicz?cym rady wymaga czasami odwagi i podejmowania
decyzji, które nie s? popularne. Czy jest kusz?ce bycie raczej populist??

Nigdy populist? nie by?em, dla mnie to nie jest kusz?ce. Na pewno ?atwiej by by?o rozdawa?
mieszka?com pieni?dze i mówi? im: p?acicie najmniej za wod?, ?mieci czy ?cieki w województwie, a
mo?e w kraju. Sprawdzi?em, ?e jak robimy co? dobrze i jest dobrze – to nikt nas za to nie chwali.
Jeste?my karceni za to, jak podnosimy ceny, bo nie ma innego wyj?cia. Podejmowanie tych decyzji jest
niew?tpliwe trudne szczególnie w dobie internetu, hejtu, trollowania. S? ludzie, którym si? zupe?nie nic
nie podoba – niezale?nie, co by si? postanowi?o. Podejmowanie trudnych decyzji ?atwe nie jest.
Ostatnio pracowali?my nad uchwa?ami dotycz?cymi gospodarki odpadami.  Wprowadzili?my now?
metod? obliczania op?at, aby uchroni? miasto przed nieuczciwo?ci? i jeszcze wi?kszymi podwy?kami.
By?o to konieczne, poniewa? inaczej miasto ograniczy?oby inwestycje, stan??oby w miejscu, a my
dop?acaliby?my do ?mieci, których odbiór poszed? w gór? nie z naszej winy.

S?uchaj?c Pana, odnosz? wra?enie, ?e bycie samorz?dowcem, bycie radnym to nie jest do ko?ca
przyjemna sprawa: trudne decyzje, hejt. Czy mo?e si? tak zd??y?, ?e zabraknie kandydatów na
radnych, bo ludzie pomy?l?: „po co mam si? m?czy?”?

Je?li kto? powa?nie pochodzi do obowi?zków radnego, to na pewno sprawowanie tej funkcji nie jest dla
niego ?atwym kawa?kiem chleba. Je?li chce spe?ni? to, co obiecywa? w kampanii wyborczej swoim
wyborcom – to musi podj?? trud. Wielu radnych obecnej kadencji sparzy?o si? na tym, bo w kampanii
obiecywa?o z?ote góry, które dzisiaj s? absolutnie nie do spe?nienia. Zdarzaj? si? te? radni, którzy chc?
po prostu przej?? kadencj?, nie zabiera? za du?o g?osu, nie podejmowa? decyzji, wstrzyma? si? od
g?osu lub by? przeciw. Jest to wygodne, bo mo?na powiedzie?: „to nie ja”. Ja, jako przewodnicz?cy rady
i cz?onek komitetu wyborczego S?awomira Kowalewskiego, musz? podejmowa? trudne decyzje,
podobnie jak inni nasi radni, i przekonywa? pozosta?ych do takich decyzji. W dodatku zdaje sobie
spraw?, ?e niewiele osób mnie za to pochwali.

Zawsze si? czu?em spo?ecznikiem, ale wi?ksza polityka mnie nie interesowa?a. ?ona czasami zarzuca
mi, ?e si? po?wi?cam i mam z tego tylko k?opoty. Taka natura. Testem na prawdziwe powo?anie i
dzia?alno?? spo?eczn? by?oby pewnie zniesienie diet, albo ich ograniczenie. Ale to ryzykowny test. Nie
widz? ?adnego powodu, ?eby radni nie otrzymywali diety – rekompensaty finansowej za swój czas, bo
cz?sto radni bior? godziny lub wolny dzie? w pracy i nie maj? za to p?acone. Takie straty rekompensuje
dieta.

Odwo?ane zosta?y wszystkie wydarzenia sportowe i kulturalne. Nawet sesja Rady Miasta M?awa
odbywa si? w bardzo okrojonym sk?adzie. Jak mo?na uczci? samorz?d w nowej rzeczywisto?ci?



Mo?na by?oby przygotowa? interesuj?cy materia? i online pokaza? histori?, prac? samorz?du
m?awskiego, wspomnie? osoby, które w tym samorz?dzie pracowa?y. Spora grupa takich osób ju? nie
?yje – warto je wspomnie?. Przez te 30 lat przez m?awski samorz?d przewin??o si? wiele osób, wiele
pracowa?o czysto ideowo i spo?ecznie. Skoro nie mo?emy zrobi? plenerowych imprez, ani spotka? si?
na kawie – mo?e dobra by?aby jaka? publikacja w postaci jednodniówki? My?l? nawet o albumie lub
broszurce. Z pewno?ci? warto uczci? 30-lecie m?awskiego samorz?du.

Dzi?kuj? za rozmow?.
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